

ပျာကညီဘျာထံခဝုရှာန် (၉၇) ဘျီတဘျီ
တနံနံတဘျီတင်ဘျီတင်ဘျီ
တင်ကစီနံ

By
Rev. Dr. Greeta Din

တင်ဂုဂ်မိဂ်ပုဂ် - လာထီဂ်ပွဲထီဂ်လာယွဲအကလုဂ်ကထါ
လံဂ်စီဆွဲ - ၂ တံး ၃း၁၄-၁၇, ၂ပုး ၁း၂၀-၂၁

တနံနံအံး တင်တိဂ်ထူလာ အဘဂ်တင်ယုထာပင်လီအံး လာတင်ကဆိကမိဂ်
ဒီးမလိအံး, စိဂ်မူအံးမုဂ်ဝဲ, "လာထီဂ်ပွဲထီဂ်လာယွဲအကလုဂ်ကထါ" နှံလီ. အဝဲ
အံးမုဂ်စုဂ်ကီး ပျာကညီဘျာထံခဝုရှာန်နံကယါခံဆံတါခံပတီဂ်တပတီဂ် အတင်ဂုဂ်
မိဂ်ပုဂ် ဘဂ်ထွဲဒီးတင်မလါထီဂ်ပွဲထီဂ်တင်အိဂ်ဖျိဂ်, အတင်ကွဲဂ်စိတဖုဂ်အကျါတမံ
နှံလီ.

တနံးအံး တင်ဂုဂ်လာပကြးပင်သုဂ်ပင်သး အိဂ်ဝဲအါမံးအကျါတမံမုဂ်ဝဲ -
ပျာခရံဂ်ဖိလာအအိဂ်ဒီးတင်စုဂ်တင်နံသဘျ (Liberal Christians) အိဂ်ထီဂ်ဝဲအါဂါ
လာအသးဒုဒီဝဲလာလံဂ်စီဆွဲအတင်မုဂ်တင်တီနီဂ်နီဂ်အသူးအသုဂ် လာအကြးဝဲဘဂ်ဝဲ
အဂုဂ်နှံလီ. တင်ဂုဂ်ဒ်သးအံးနှံ ပကထံဂ်ဘဂ်လာအဘဂ်တင်ကွဲးဖျါထီဂ်အံး လာပျာ
အါဂါလာလံဂ်အါဘုဂ်အပူ ဒီးဘဂ်တင်သိဂ်လိနီဟုဂ်ဒဂ်လဲဂ်အံးလာပျာခရံဂ်ဖိခိဂ်နံ
ကုဂ်ဘဂ်ကုဂ်သုအါဂါနှံလီ.

Voltaire စံးဝဲ - ပမုဂ်အဲဂ်ဒီးမလားဂီကွဲဂ်ပျာခရံဂ်ဖိအတင်ဘျီတင်ဘျီနှံ,
အဆိကတါ ပကဘဂ်မလားဂီပျာကညီအတင်စုဂ်တင်နံယွဲအကလုဂ်ကထါ
လံဂ်စီဆွဲနှံလီ. မုမုဂ်ဒ်အံးအယိဒီးပသုဂ်ညါသုလာ တနံးအံးပျာအိဂ်ဝဲအါဂါ
တုလာပျာလာအစံးလီအသး လာအမုဂ်ပျာခရံဂ်ဖိတဖုဂ်ဒဂ်လဲဂ် ကဲထီဂ်မးလံခရံဂ်ဖိ
အတင်ဘျီတင်ဘျီ အဒုဂ်အဒါတဖုဂ် လာအအဲဂ်ဒီးမလားဂီကွဲဂ်ပျာခရံဂ်ဖိအတင်ဘျီ
တင်ဘျီနှံလီ.

လာတင်အံးအယိ, ပတင်တိဂ်ထူလာ အဘဂ်တင်ယုထာထီဂ် ပင်လီအံး အံး
မုဂ်နီဂ်နီဂ်တင်လာ အကြးဝဲဘဂ်ဝဲဒီးခါအတင်လိဂ်လာ ပကဘဂ်ဆိကမိဂ်ကွဲထံအံး
လာသုဂ်ကံးသးလဲလီတင်လီဆဲးနှံလီ. ထဲပနံဟူဘဂ်တင်ကစီနံတဖုဂ် လာအဘဂ်
တင်နီဟုဂ်လီအံး ဖဲခဝုရှာန်ကမုဂ်တင်အိဂ်ဖျိဖုးဒိဂ်ဒီကတီဂ် ဒီးကပိဂ်ထွဲထီဂ်အခံ
ဒီတနံနံ လာတင်လီအါတီဇီနှံ, တမုဂ်တင်လာတင်ပွဲဘဂ်. မုမုဂ်ပဝဲပျာကညီ
ဘျာထံခဝုရှာန်အဖိအလံတဂါစုဂ်စုဂ်, ပကဘဂ်ဆိကမိဂ်အံးလာ ပနီဂ်ကစီဒဂ်ဝဲ
အိဂ်ဒီးပနီဂ်ကစီအသးကလာဂ်ဘဂ်နှံလီ. တင်အကါဒိဂ်မုဂ် ပကဘဂ်မလားဂါ
မလကျာကွဲပတင်နံယွဲအကလုဂ်ကထါလံဂ်စီဆွဲ လီတင်လီဆဲး နှံလီ.

လာတင်လာထီဂ်ပွဲထီဂ်လာယွဲအကလုဂ်ကထါအဂီဂ် တနံးအံးပကဖျိဂ်ယီ
သကီးပတင်ဆိကမိဂ်ဆူတင်ဂုဂ်တနီဒ်လဲဂ်အံးအသးနှံလီ.

က. နံလီတင်လာ လံဂ်စီဆွဲမုဂ်တင်စိကမီထဲတမံဇီ လာတင်စုဂ်တင်နံဒီး
တင်မူထွဲမထွဲအဂီဂ်တကုဂ်.

မုဂ်လာပအိဂ်ဒီးပျာခရံဂ်ဖိတဖုဂ်လာ အအိဂ်ဒီးတင်နံသဘျအါဂါအယိ,
တနံးအံး ပအိဂ်လာတင်ဆာကတီဂ်ဖဲတင်စိတင်ကမီအထီတုဂ်လာခံကတါ
(Absolute Final Authority) လီမဂ်ကွဲဂ်ဝဲ/တအိဂ်လာဘဂ် အဆာကတီဂ်နှံ
အလီအိဂ်လာပကဘဂ်ပင်သုဂ်ပင်သးနှံလီ. ပျာဟီဂ်ခိဂ်ဖိတဖုဂ် ကဘဂ်ယုထံဂ်
တင်မုဂ်တင်တီနီဂ်နီဂ်ဖဲလဲဂ်ဒီး ယုထံဂ်ဝဲဒ်လဲဂ်နှံ, တသုဂ်ညါဝဲဒီး တသးအိဂ်သးစဲဝဲ
စုဂ်ကီးလာဘဂ်. တင်အိဂ်ယါယုဂ်အကလုဂ်ကလုဂ်လာ အမကဒ်ကဒါ ဒီးဟုဂ်နှံ
ကွဲဂ်စုဂ်ကီးပျာခရံဂ်ဖိအတင်ဆိကမိဂ်, တင်သးစဲလာကဆိကမိဂ်ဒီး ယုထံဂ်တင်မုဂ်
တင်တီနီဂ်နီဂ်လာအမုဂ်တင်အကါဒိဂ်မးလာတင်အိဂ်မူအဂီဂ်လဲဂ်နှံလီ.

ဖဲတင်အိဂ်သးအဂုဂ်အခး ဒ်သီးအံးအခါနှံ ပဝဲပျာကညီဘျာထံခဝုရှာန်
အဖိအလံတဖုဂ် ပအိဂ်ဆာထာဂ်လာ ဒိဂ်တယံမနုအဖိခိဂ်လာပကမလါထီဂ်
ပွဲထီဂ်ပသးလာ ယွဲအကလုဂ်ကထါလံဂ်စီဆွဲအဖိခိဂ်နှံလဲဂ်.

တစ်စုံအရာမှပကဘာသွန်နီဒီးမလီတံဂ်ကျာကွာ ပတင်သွန်ညါပှါ
ဘျာထံခရံဖိအတင်စူတင်နင်မိပှါလီဆီတဖန်လၢအအိဒီးပှါန့လီ. တင်စူ
တင်နင်မိပှါလီဆီတဖန်အကျါတဘီ လၢအအိဒီး ပှါဘျာထံခရံဖိစံးဝဲ "လံစီဆုံ
မ့တင်စိကမီထဲတမံၤနီၤလၢတၢ်စူတင်နင်ဒီးတၢ်မူထွဲမၤထွဲအဂီၢ်န့လီၤ."
ဒီဖျါအိဒီး တင်စူတင်နင်မိပှါလီဆီအံၤအယိ, ညီန့ၢ်ပဝဲပှါဘျာထံခရံဖိတဖန်
ပစံးလီၤပသး လၢပမ့ၢ် "လံစီဆုံအပှါဂီၢ်မ့ၢ် (The people of the book/ the
bible) " န့လီၤ. ပနင်လၢလံစီဆုံ မ့ၢ်တၢ်ဘျာထံခရံဖိအတင်သိပတင်သီ/
တၢ်သိပလိလၢ အကမ့ၢ် တသ့ဘာဒီး မ့ၢ်တၢ်ကွဲးနီၢ်လၢ အလီၤန့ၢ်သ့န့ၢ်လီၤ.
အဝဲအံၤမ့ၢ်ပတင်စူတင်နင် မိပှါလီဆီဘာထွဲဒီး လံစီဆုံမ့ၢ်တၢ်စိကမီအထီ
တုၣ်လၢခံကတၢ် (Absolute final authority) န့လီၤ.

**ခ. လၢထီၣ်ပှါထီၣ်လၢယွၤအကလုာ်ကထါဒီဖျါ အိၣ်ဆိးလၢတၢ်လၢယွၤအကလုာ်က
ထါသိၣ်လိအီၤအပူၤတက့ၢ်.**

၂တံၤ ၃း၁၄ - မ့မ့ၢ်နဲဒ်အံၤ အိၣ်နဲဆိးနဲလၢတၢ်လၢ နမၤလိအီၤလၢ
နသ့ညါလၢအမ့ၢ်တၢ်အမ့ၢ်အတီအပူၤတက့ၢ်.

စီၤတံၤမသ့းမ့ၢ်ပှါတဂၤလၢ အဘၣ်တၢ်သိၣ်လိန့ၢ်အီၤလၢ ကစၢ်ယွၤအက
လုာ်ကထါလီၤ.

ဖဲအဝဲမ့ၢ်ဒီးဖိသ့ဒီးအိၣ်လၢအဟံၣ်အယီဒ်ဝဲအခါန့ၢ် အမိၢ်နီၢ်အူၤန့ၢ်က့ၢ်
ဒီးအဖံနီၢ်လီၤအူၤတဖန် သ့ၣ်လီၤန့ၢ်အီၤအတၢ်အိၣ်မူလၢယွၤအကလုာ်ကထါအပူၤ
လီၤ. မိၢ်ဒီးဖဲခံဂၤလိၣ်မ့ၢ်ပှါစူတင်က့ၢ်န့ၢ်က့ၢ်ကစၢ်ယွၤ အဂၢၢ်အကျာတဖန်လီၤ.
တနံၤအံၤ ပဖိပလံၤတဖန်လိၣ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်လီၤန့ၢ်အီၤတၢ်အိၣ်မူ လၢယွၤအကလုာ်
ကထါပူၤ ဒ်သိးအတၢ်စူတင်နင်ကဂၢ်ကျာဒီး လၢထီၣ်ပှါထီၣ်အဂီၢ်လီၤန့ၢ်,
အလီၢ်အိၣ်လၢ ပဝဲမိၢ်ပၢ်တဖန်ပကဘာပၣ်သ့ၣ်ပၣ်သးဒီး မၤလၢပှါပမူပဒါန့ၢ်လီၤ.

ဖဲစီၤတံၤမသ့းဟးထီၣ်လၢအဟံၣ်လၢ အမိၢ်ဒီးအဖံအတၢ်အံးထွဲကွၢ်ထွဲအဖီ
လၢဝံၤန့ၢ်, အဝဲအတၢ်အိၣ်မူဘၣ်တၢ်သ့ၣ်လီၤန့ၢ်အီၤ လၢယွၤအကလုာ်ကထါ အပူၤ
ဒီဖျါပှါလၢသ့ၣ်လၢသး စီၤပီလူးန့ၢ်လီၤ.

ခရံဖိအတၢ်အိၣ်ဖျါလၢန့ၢ်ကယၤခံဆံတၢ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်အပနီၣ်ကဘၣ်
အိၣ်ဖျါ ဒီဖျါတၢ်သးယီၤဒိၣ်ကါ လၢတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ဂ့ၤထီၣ်ပသီထီၣ် ဆူတၢ်အိၣ်ဖျါလၢ
အအိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ (A growing church to a healthy church) န့ၢ်လီၤ. လၢတၢ်
အိၣ်ဖျါကအိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချအဂီၢ် လိၣ်ဘၣ်ခိၣ်န့ၢ်ဒ်စီၤပီလူးအသိး, မိၢ်ပၢ်လၢ သ့ၣ်လၢ
သးတဖန် လၢကပၢဆ့ၢ်, သိၣ်လိစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤယွၤအကလုာ်ကထါ တီတီလီၤလီၤ
ဒီးဒုးအိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ တၢ်အိၣ်ဖျါတဖန် လၢသ့ၣ်လၢသးဒီးမၤလၢထီၣ်ပှါထီၣ်အီၤ
လၢတၢ်သ့ၣ်ညါယွၤအကလုာ်ကထါတီတီလီၤလီၤန့ၢ်လီၤ. ပပှါကညီဘျာထံ
တၢ်အိၣ်ဖျါတဖန် တနံၤအံၤလိၣ်ဘၣ်ခိၣ်န့ၢ် ဒ်စီၤပီလူးအသိးလီၤန့ၢ် မ့ၢ်တၢ်လၢပဝဲ
တၢ်အိၣ်ဖျါအိၣ်အန့ၢ်တဖန် ပကဘာသ့ၣ်ညါထံလီၤတံဂ်ကျာအီၤန့ၢ်လီၤ.

စီၤတံၤမသ့းမ့ၢ်ပှါတဂၤလၢအအိၣ်ဒီးအမိၢ်ဒီးအဖံ လၢအသ့ၣ်လီၤန့ၢ်အီၤ
တၢ်န့ၢ်လၢယွၤအကလုာ်ကထါအပူၤ ဒီးအိၣ်စူၢ်ကီးဒီးပၢ်လၢသ့ၣ်လၢသး စီၤပီလူး
လၢအသ့ၣ်လီၤန့ၢ်အီၤတၢ်အိၣ်မူ ဒီးသိၣ်လိအီၤလၢယွၤအကလုာ်ကထါအတၢ်မ့ၢ်
တၢ်တီန့ၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အံၤတမ့ၢ်တၢ်လၢတၢ်လိၣ်ဒ်းလၢအဂီၢ်ဘၣ်. အဝဲအနီၢ်
ကစၢ်ဒ်ဝဲန့ၢ် ကဘၣ်မ့ၢ်ပှါလၢအအိၣ်ဆိးလၢ တၢ်လၢအမၤလိန့ၢ်ဝဲလၢအသ့ၣ်ညါ
ဝဲလၢအမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအပူၤန့ၢ်လီၤ.

တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လၢပတၢ်တီၣ်ထူလံၣ်စီဆုံအတၢ်ဘၣ်ထွဲတဖန်အကျါတတီၤ
ပၣ်ဖျါဝဲဖဲ ယၤကိၣ် ၁:၂၂-၂၅ အပူၤန့ၢ်လီၤ.

" ဒီးကဲထီၣ်ပှါမၤတၢ်အကလုာ်တက့ၢ်. . . ကဲထီၣ်ပှါထဲအန့ၢ်ဟူတၢ်စီၤ
န့ၢ်တဂ့ၤ. . . ပှါလၢအကွၢ်ထံကွၢ်ဆးတၢ်သိၣ်တၢ်သီအလၢအပှါဘၣ်ယးဒီးတၢ်ထူၣ်
ဖျဲးဒီးအိၣ်ဝဲဆိးဝဲလၢအပူၤန့ၢ်, . . . မ့ၢ်ပှါမၤတၢ်န့ၢ်ဒီး အဝဲဒ်ကဘၣ်ဆိၣ်ဂ့ၤလၢ
အမၤတၢ်အပူၤန့ၢ်လီၤ. "

ဂ. နှစ်လှည့်စီဆုံးမုဂ်ဃုအကလုာ်ကထာ များကယာအပွဲတကွာ်.

၂၀၁၆. ၃:၁၆ - " ကယဲာ်တၢ်ကွဲးအသးခဲလၢာ်န့ၣ် ကွဲးအသးလၢယွၤအသးစီဆုံ. " ၂၀: ၁:၂၁ - " အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဝံအကလုာ်တဖၣ်ဘၣ်လၢပုၤဖဲဒ်ပုၤကညီအသးဘၣ်. မ့ၢ်ဒ်သးစီဆုံဘိးထီၣ်အသးအသိးန့ၣ်ယွၤအပုၤစီဆုံကတိၤတၢ်န့ၣ်လီၤ. "

တၢ်ကတိၤ " ကယဲာ်တၢ်ကွဲးအသးခဲလၢာ် " "ကွဲးအသးလၢယွၤအသးစီဆုံ" "မ့ၢ်ဒ်သးစီဆုံဘိးထီၣ်အသးအသိး" တဖၣ်အံၤပၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤခဲလၢာ်လၢ အအိၣ်လၢလံာ်စီဆုံအပူၤ, တမ့ၢ်တၢ်တနီၤနီၤမ့ၢ်ဂ့ၢ်, တဖျံၣ်တဝၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ် ဒီးမ့ၢ် တၢ်လၢအဘၣ်တၢ်ကွဲးလီၤအီၤဒ်ယွၤအသးစီဆုံဟံးစုန့ၣ်ကျဲဲအသိး အယံ, မ့ၢ်ယွၤအတၢ်ကစီၣ်အမ့ၢ်အတီၤ လၢအတီၣ်ဘၣ်ဝဲမျးကယာ်ပွဲၤဒီးတကမၣ်ဘၣ် န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်အတၢ်ယံာ်တၢ်ထာ်အယံ, ဘၣ်တၢ်ကွဲးဆဲးအီၤတဆီဘၣ် တဆီအယံ, အတၢ်ကမူၤကမၣ်အိၣ်ဝဲသ့လၢလံာ်ကဒီးမ့ၢ်ဂ့ၢ်, တၢ်ကတိၤဘၣ်တၢ်ပၣ် ကတီၢ်အီၤအဆၢအဖီအပူၤမ့ၢ်ဂ့ၢ်, တၢ်ကွဲးရဲၣ်လံာ်အကျိၤအတၢ်လီၤဆီလိာ်သးအယံ မ့ၢ်ဂ့ၢ် သ့ဝဲလီၤ. ဘၣ်ဆၢအတၢ်ကစီၣ်အမ့ၢ်အတီၤန့ၣ် တကမၣ်လ့ၤတက့ၤဘၣ်.

ဃ. နှစ်နီၣ်နီၣ်လၢယွၤအကလုာ်ကထာ လံာ်စီဆုံအိၣ်ဂၢ်ဆိးကျာ်မူဝဲထီၣ်ဘိး အိၣ်ဒီးတၢ်စီတၢ်ကမီၤလၢအမၤတၢ်သ့န့ၣ်လီၤ. (၂၀၁၆. ၂:၁၅-၁၇)

တစါဘၣ်တစါလံာ်တဖၣ်လၢအဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤ လၢပုၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ တဖၣ်လၢအစါဆၢကတီၢ်ဒ်ဝဲန့ၣ် လူၤထီၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်ချးဒ်လၢနံၣ်နီၤလီၤတနီၤ အပူၤလီၤန့ၣ် ပသ့ၣ်ညါသ့ပဝဲကိးဂၤဒဲးန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ, ပအိၣ်ဒီးယွၤဂ့ၢ်ပိညါတၢ်သိၣ်လိမၤလီၤတဖၣ်လၢ အတၢ်သိၣ်လိအပတီၢ် ထီၣ်ဒိၣ်ထီၣ်အီၤထီၣ်ဒီးအလံာ်ဖျိၣ်ဒီးတဖၣ် လၢဘၣ်ပၣ်ဖျိၣ် လံာ်တဖၣ်အချးထီၣ် တၢ်ဆၢကတီၢ်ဒ်သိးသရၣ်သရၣ်မုၢ်တဖၣ်လၢအသိၣ်လိတၢ်

မ့ၢ်ဂ့ၢ်, ပုၤမၤလိတၢ်ဖိ တဖၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် ယုထံၣ်လံာ်ဒီးသန့ၤသးအသိတဖၣ်လၢ အလူၤ ထီၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်ချး ကသ့ဝဲအဂီၢ်လီၤ. ပုၤမၤလိထူၣ်ဂ့ၢ်ယွၤကျိၤအပတီၢ်ထီထီၣ် တဖၣ်အတၢ်ကွဲးယိထံ အလံာ်ဒီးသန့ၤတဖၣ်အလီၤအိၣ်လၢ ကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်ကွဲးလၢ တၢ်ပၣ်ပနီၣ်အီၤ ဒ်အမ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢအချးထီၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢလံာ် စီဆုံ ဘၣ်တၢ်ကွဲးကပၣ်အီၤတသ့ဝဲလၢ တၢ်ကွဲးယုထံၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်ဘၣ်.

လၢဟီၣ်ခိၣ်ချးအံၤ လံာ်ရိဖျိၣ်ဒီးလၢအပၣ်တၢ်ပၣ်ပနီၣ်အီၤ ဒ်အမ့ၢ်လံာ်ဖျိၣ် ဒီးအဒိၣ်ကတၢ်မ့ၢ် Library of Congress လၢအအိၣ်လၢကီၢ်အမဲရကၤ Washington D.C န့ၣ်လီၤ. လံာ်ဖျိၣ်ဒီးအံၤ မ့ၢ်တၢ်လီၤဖဲတၢ်ကမၤတၢ်ယိထံ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢအလီၤအိၣ်ဝဲအကြးဝဲဘၣ်ဝဲကတၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢလံာ်ဖျိၣ်ဒီးအံၤ အပူၤ တၢ်စံးဝဲလၢ တၢ်ကွဲးအကလုာ်ကလုာ်အိၣ်အါန့ၣ်အကကွဲး (၁၃၀) ညါ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကွဲးအါမံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ပၣ်ကတီၢ်အီၤဒ်တၢ်ကွဲးလီၤလံာ်လၢ အချးထီၣ်ဒ် တၢ်ဆၢကတီၢ်ထဲလၢအစါဒ်ဝဲဒါ ဘၣ်ဆၢလံာ်လၢအဘၣ်တၢ်ပၣ်အီၤ ဒ်အမ့ၢ်, ချးထီၣ်တၢ် ဆၢကတီၢ်ကိးကတီၢ်ဒဲး ဒီးအိၣ်ဒီးတၢ်စီတၢ်ကမီၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ် လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲး (Versions) အကလုာ်ကလုာ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ကွဲး ခဲလၢာ်အကျိၤ, ထဲဒ် လံာ်စီဆုံဒါ မ့ၢ်လံာ်လၢအအိၣ်မူဂၢ်ကျာ်ချးထီၣ်တၢ်ဆၢ ကတီၢ်ထီၣ်န့ၣ်လီၤ.

" ... လၢတၢ်ကွဲးအသးစီဆုံတဖၣ်လၢအဒူးကူၣ်ဘၣ်သ့ဘၣ်ဘၣ်န့ၣ်, တုၤလၢ တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤန့ၣ်လၢယုၣ်ရှုးခရံၣ်အယံန့ၣ်သ့လီၤ. ... ဂ့ၢ်လၢသိၣ်တၢ်သီတၢ် အဂီၢ်, လၢသိၣ်ယိၣ်တၢ်အဂီၢ်, လၢယၣ်လိတၢ်အဂီၢ်, လၢသိၣ်လိန့ၣ်လိတၢ်လၢ တၢ်တီတၢ်လီၤအပူၤအဂီၢ်, ဒ်သိးယွၤအပုၤကညီ ကလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ဒီး အိၣ်ကတဲာ် ကတီၢ်အသးလၢလၢပွဲၤပွဲၤလၢ ကယဲာ်တၢ်မၤဂ့ၢ် တမံၤလၢလၢအဂီၢ်လီၤ. "

၂၀၁၆. ၃:၁၅-၁၇

ဧၤ ၄:၁၂ - အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ ယွၤအကလုာ်မ့ၢ်တၢ်မူ, ဒီးမၤတၢ်သ့ ဒီးအကန့ၣ် အုၣ်တၢ်ဂ့ၢ်န့ၣ်န့ၣ်လၢအကန့ၣ်ခံဒီလိာ် ဒီးဆဲးဖျိတုၤအနီၤဖးပတၢ်မူဒီးပသး ဒီး

တၢ်အဆၢဒီးတၢ်အကံၢ်, ဒီးမ့ၢ်တၢ်လၢအသ့ၣ်ညါပသးအတၢ်ဆိကမိၣ် ဒီးအကူၣ်တၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ယွၤအကလုၢ်ကထိအိၣ်ဒီးတၢ်မူဒီးမၤတၢ်သ့ ဒ်နးလၢအကန့ၣ်အ့ၣ်ခံၣ်လိာ်ဒီးအိၣ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမီၤ လၢကသိၣ်ယီၣ်တၢ်, ယၣ်လီၤတၢ် ဒီးလဲလိာ်တၢ်န့ၣ်လီၤ.

သရၣ်ဖးဒိၣ် C.S.Lewis ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအီၤ ဒ်ပုၤခရံၣ်ဖိလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဆိကမိၣ်အဒိၣ်အယိာ်အတၢ်ကူၣ်သ့န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လၢအအိၣ်ထံးန့ၣ် အဝဲမ့ၢ်ပုၤ (Agnostic) လၢတသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်ယွၤအိၣ်ဒါ/တအိၣ်ဘၣ်လဲၣ်အဂ့ၢ်ဒီးမ့ၢ်ပုၤတဂၤလၢအအိၣ်ဒီးယုထံၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ထွဲဒီး ခရံၣ်ဖိအတၢ်ဘျီတၢ်ဘါအတၢ်ကမၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ယုထံၣ်ခရံၣ်ဖိအတၢ်ဘျီတၢ်ဘါအတၢ်ကမၣ်အဂီၢ်, အဝဲကျဲးစးဖးလံာ်စီဆံၣ်လၢအကထံၣ်န့ၢ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် လၢကထံၣ်န့ၢ်တၢ်ကမၣ်အလီၢ် ဒီဖျိအဝဲဖးလံာ်စီဆံၣ်န့ၣ် ထံၣ်န့ၢ်ကစၢ်ယွၤအမ့ၢ်အတီၤ ဒီးကဲထီၣ်ပုၤမံၤဟူသ့ၣ်ဖျါလၢ အဒိဒၣ်အိၣ်ပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢနံၣ်ကယၤ (၁၈) အပူၤန့ၣ်, ပုၤစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်မံၤဟူသ့ၣ်ဖျါအကျါသရၣ်ဖးဒိၣ် George Whitefield မ့ၢ်စ့ၢ်ကီး ပုၤမံၤဟူသ့ၣ်ဖျါတဂၤလီၤ. ဖဲအဆၢကတီၢ်န့ၣ်, လၢဂ့ၢ် Bristol န့ၣ် ပုၤအိၣ်ဝဲတဖုလၢ အကီးလီၤအသးလၢ Hell Fire Club ဒီးအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ကွၢ်စိမ့ၢ်ကမၤတရီၤတပါ, ကတီၤဒုၣ်ဒွဲၣ်စံးအၢ နံၤဘၣ်ဖၣ်လဲ သရၣ်ဖးဒိၣ် George Whitefield န့ၣ်လီၤ. တဘျီန့ၣ် ပုၤတဖုအံၤ ပၣ်ဖျိၣ်အသးဒီး သးကျဲၤတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤတမံၤလၢကမၤလီၤနံၤလီၤအုဒီး ဒုၣ်ဒွဲၣ်စံးအၢသရၣ်ဖးဒိၣ် George Whitefield အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢအဝဲသ့ၣ်အကျါ ယုထာထီၣ်ပုၤမဲအ့ၣ်ပုၤသွဲး လၢအသ့စံးသ့ကတီၤတၢ်တဂၤ ဒ်သိးကမၤဒီးသရၣ်ဖးဒိၣ် George Whitefield စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်အဂီၢ် လၢအမံၤမ့ၢ် Mr. Thorpe န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကီးန့ၢ် ပုၤစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်န့ၣ်အမံၤလၢ " ပုၤတကျဲမဲာ် " မ့ၢ်လၢကွၢ်သရၣ်ဖးဒိၣ် George Whitefield ဒီးထံၣ်ဝဲလၢ အမဲာ်ချံ တကျဲအယိန့ၣ်လီၤ. ဒ်ဘၣ်တၢ်သးကျဲၤအီၤအသိး Mr. Thorpe မၤလိမၤဒီးပၣ်စၢၤ သရၣ် George

Whitefield ဒီဖျိ တၢ်ပၣ်မဲာ်ပၣ်နါ, တၢ်အကလုၢ်အထီၣ်အလီၤအသိၣ်, ဒီးနီၢ်ကစၢ်အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤအတၢ်အိၣ်ဖျါ တုၤလၢတိၢ်ရူးဝဲလံာ်စီဆံၣ်အဆၢလၢ သရၣ်ဖးဒိၣ် George Whitefield သူဝဲတဖၣ်လၢ အတၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

တုၤမ့ၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်ဘၣ်, တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤစးထီၣ်န့ၣ် Mr. Thorpe စးထီၣ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်, မၤဒီးဝဲသရၣ်ဖးဒိၣ် George Whitefield ဒ်အကတဲၣ်ကတီၤပၣ်စၢၤအသးအသိးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဖဲအဝဲစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်ဒီး ပုၤအဂၤတဖၣ်နံၤကဝဲၢ်ပျီၢ်ကဒိအခါန့ၣ် အဝဲဆ့ၣ်နီၤက့ၤသတူၢ်ကလၢ မ့ၢ်လၢအသးဘၣ်ဆဲး ဒီဖျိကစၢ်ယွၤအကလုၢ်ကထိလံာ်စီဆံၣ် လၢအတိၢ်ရူးဒီးသူဝဲတဖၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်ဖဲန့ၣ် တၢ်စံးဝဲလၢ Mr. Thorpe အံၤအသးလဲလိာ်အသး လၢာ်လၢာ်ဆ့ဆ့ဒီးကဲထီၣ်က့ၤ ခရံၣ်ဖိအိၣ်အန့ၢ်တဂၤ ဖဲဝ့ၢ် Bristol အပူၤ န့ၣ်လီၤ.

လၢပဝဲကီးဂၤဒဲးပတၢ်အိၣ်မူအပူၤန့ၣ်, တၢ်လီၢ်လီၤဟိ (Loop Hole) အိၣ်ဝဲတတီၤဖဲပတသ့ၣ်ညါဒီး ပၣ်သ့ၣ်ပၣ်သးဘၣ်အခါန့ၣ်လီၤ. တၢ်လီၢ်လီၤဟိအံၤတၢ်အဂၤမၤပုၤအီၤတသ့နီၤတမံၤ, ပုၤအဂၤမၤပုၤအီၤတသ့နီၤတဂၤဘၣ်. မ့ၢ်တၢ်လီၢ်လီၤဟိဖိတတီၤလၢ ကစၢ်ယွၤပၣ်အီၤလၢပုၤကီးဂၤအသးပုၤလၢအဝဲအဂီၢ်ဒၣ်ဝဲဒီး မ့ၢ်လၢဝဲလၢ ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် လၢပုၤကညီကပျဲအီၤလၢကမၤလၢပုၤဝဲအဂီၢ်လီၤ. တၢ်အံၤအဝဲအိၣ်ဒီးမၤပုၤဝဲလၢအတၢ်အိၣ်ဒီးအိၣ်ဒီးဝဲလၢ ပုၤကညီကမၤန့ၢ်အီၤလီၤ. တၢ်အံၤပသ့ၣ်ညါအီၤသ့ဒၣ်ဒီဖျိ လၢပဖးအကလုၢ်ကထိ ဒီးရူးဒီးအီၤအယိန့ၣ်လီၤ. တုၤမ့ၢ် ပဖးအကလုၢ်ကထိဒီးရူးဒီးအီၤန့ၣ် တၢ်လီၤဟိအံၤကဘၣ်တၢ်မၤပုၤဒီးမၤလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်အီၤ ဒ်ယွၤအတၢ်လိာ်အိၣ်ဝဲအသိးန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်လၢထီၣ်ပုၤထီၣ်လၢယွၤအကလုၢ်ကထိအဂီၢ် တနံၤအံၤ မ်ပကသ့ၣ်နီၣ်, ဆိကမိၣ်ထီၣ်, မၤဂၢၢ်မၤကျဲၤက့ၤတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်ဝဲ

- (၁) ပဘျာထံခရံၣ်ဖိအတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်တဖၣ် လၢအလီၤဆီဝဲအကျါတဘီ လၢအမ့ၢ်ဝဲ - ယွၤအကလုၢ်ကထိလံာ်စီဆံၣ် မ့ၢ်တၢ်စိကမီၤထဲတမံၤဧါလၢတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဒီး တၢ်အိၣ်မူထွဲမၤထွဲအဂီၢ်တက့ၢ်.

- (၂) မ်ပကကျဲးစး အိၣ်ဆိးလၢယွၤအကလုၣ်ကထိအတၢ်သိၣ်လိအပူၤထီၣ်ဘိတထံၣ်ယီတက့ၢ်.
- (၃) မ်ပကနၢ်လၢ လံၣ်စီဆံ့မ့ၢ်ယွၤအကလုၣ်ကထိ မျးကယၤအပွဲၤတက့ၢ်.
- (၄) မ်ပကသ့ၣ်ညါဒီးနၢ်နီၢ်နီၢ် လၢယွၤအကလုၣ်ကထိလံၣ်စီဆံ့ မူဝဲထီၣ်ဘိဒီးအိၣ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမိၤအထီတုၣ်ကတၢ် လၢအမၤတၢ်သ့ခဲလၢၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.